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„...prostřednictvím dotazníku
chceme zvýšit účast studentů při
racionalizaci výuky na fakultě a
věřím proto, že se tohoto aktu
zúčastní v co největším počtu...“

říká v úvodním slově pro náš časopis
děkan Ekonomické fakulty VŠB - TUO
prof. Ing. Miroslav Nejezchleba, CSc.

Dotazník, který je součástí tohoto
čísla přinášíme na 12. straně



Vážení studenti,
po přečtení výše uvedeného dopisu pana ministra  jste jistě zjistili, že dosavadní a pro vás velmi výhodné podmínky

ubytování a stravování na VŠB - TUO je nezbytné upravit.
Rozhodl jsem se, že nebudu v plné výši akceptovat dané doporučení pana ministra a od 1. 3. 1998 stoupne cena kolejného

v areálu kolejí v Porubě u:
dvoulůžkového pokoje na 540 Kč/1 lůžko
třílůžkového pokoje na 450 Kč/1 lůžko

Cena stravování je stanovena od 1. 3. 1998 na 17 Kč a to jak pro zaměstnance, tak i pro studenty.
Chtěl bych vás požádat, abyste tato nezbytná opatření pochopili a ocenili také vstřícnost školy, která nepříznivé dopady

na studenty podstatně zmírnila.
Věřím, že s vámi budu moci v nejbližší době pobesedovat o vašich problémech na našich pravidelných setkáních.

Prof. Ing. Václav Roubíček, CSc.
rektor VŠB -TUO

Ministr školství,
mládeže a tělovýchovy České republiky

V Praze dne 4. února 1998
Vaše Magnificence,
od ledna tohoto roku vešly v platnost novelizované vyhlášky MŠMT: vyhláška č. 48/1993 Sb. o školním stravování, vyhláška

č. 315/1991 Sb. o finančním a hmotném zabezpečení žáků středních odborných učilišť a speciálních středních odborných učilišť a
vyhláška č. 64/1992 Sb. o domovech mládeže ve znění pozdějších předpisů. Tyto vyhlášky ruší dotace na potraviny, zvyšuje se rozpětí
finančního normativu na nákup potravin a zvyšují se poplatky za ubytování žáků v domovech mládeže. Došlo tak k situaci, kdy studenti
středních škol hradí v průměru za ubytování a stravování vyšší poplatky než studenti vysokých škol.

V návaznosti na výše uvedené úpravy v regionálním školství vedení Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy rozjednalo a
doporučilo úpravu výše poplatků za ubytování studentů VŠ ve vysokoškolských kolejích a úpravu výše průměrného finančního limitu
spotřeby potravin pro studenty VŠ ve vysokoškolských menzách. Návrh na uvedené úpravy byl projednán dne 28. 1. 1998 v
Reprezentativní komisi pro přípravu rozpisu rozpočtu VŠ náměstka ministra pro vědu a vysoké školství.

Na základě výše uvedených skutečností Vám, Vaše Magnificence, doporučuji s účinností od 1. března 1998 upravit poplatky za
ubytování pro studenty VŠ ubytované ve vysokoškolských kolejích a pro stravování stanovit průměrný finanční limit spotřeby potravin
(bez stávající dotace 4,20 Kč na spotřebu potravin na jedno hlavní jídlo) pro studenty stravující se v menzách Vaší vysoké školy dle
níže uvedené přílohy tohoto dopisu.

S pozdravem

PŘÍLOHA:

I. Rozpočet kolejí a menz v roce 1998

V připraveném rozpočtu pro VŠ je vyčleněna částka 780 mil. Kč na provoz kolejí a menz v roce 1998. Celkové neinvestiční výdaje na
provoz kolejí a menz v roce 1998 se však zvýší nejen procentem inflace, ale především vlivem vysokého nárůstu cen energií i potravin.
Deficit mezi rozpočtem a skutečnou potřebou na rok 1998 je nutné řešit jak úspornými opatřeními tak i vyššími příjmy, ty lze zajistit
i zvýšením poplatků za ubytování a stravování.

II. Poplatky za ubytování pro studenty vysokých škol

Vedením MŠMT byl schválen návrh na stanovení minimálních a maximálních poplatků za ubytování za
měsíc na 1 lůžko: minimum maximum

- ubytování v buňkovém systému 800,- Kč 1200,- Kč
- ubytování v pokojích se soc. zařízením na chodbách 500,- Kč 800,- Kč
Skutečnou výši poplatků stanoví rektor vysoké školy, jejíž součástí je příslušné účelové zařízení.
III. Stanovení poplatků za stravování pro studenty vysokých škol

Od 1. 3. 1998 se budou ze státního rozpočtu nadále hradit provozní náklady menz včetně mezd pracovníků. Ruší se dotace na
spotřebu potravin. Výši průměrného finančního limitu spotřeby potravin a výši ceny stravenky pro studenty VŠ v menzách stanoví
rektor vysoké školy, jejíž součástí je účelové zařízení.
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Milé studentky a studenti,
vážení čtenáři,

každého občana se dotýká informační společnost, která ovlivňuje oblasti
jako je zaměstnání, vzdělání, rodinný život, životní styl a návyky, kultura a
zábava, zdraví i politika; jinými slovy skutečně každá součást našeho
každodenního života. Ze zkušeností vím, že „studentský život“ zahrnuje
takřka všechny tyto oblasti, je dobře, že má studentská obec VŠB - Technické
univerzity Ostrava „svého informátora“, který si dal do vínku tři krásná
motta:

rychle - seriózně - adresně,

která naplňují požadavek dne: správné informace ve správnou dobu.
Myslím si, že II. ročník tohoto studentského časopisu začal tato motta

pomalu naplňovat a zároveň zvýšil i svou celkovou úpravu a design.
Ať chceme nebo nechceme, na prahu nového tisíciletí ovlivňuje náš život
čím dále tím více prudký rozvoj pohybu informací a jejich rostoucí význam
nás nemůže nechat stranou a je nutno se zapojit do procesu výměny informací
nejen z hlediska mezinárodního, celostátního, ale i vzájemné výměny
informací mezi spolupracovníky v podnicích a taktéž mezi studenty a
pedagogy. Dovolte proto, abych ve svém úvodním slově požádal naše
studenty, aby věnovali zvýšenou pozornost dotazníku pro zjištění zbytečného
vícenásobného vyučování téže problematiky v jednotlivých předmětech, který
vznikl po dohodě vedení fakulty a akademického senátu na základě
připomínek studentů Ekonomické fakulty VŠB - Technické univerzity Ostrava
na setkání se mnou v prosinci minulého roku.

Objektivní výsledky tohoto dotazníku sledují zkvalitnění našeho studijního
programu ve všech stupních vysokoškolského vzdělávání. Dále chceme právě
prostřednictvím dotazníku, který je součástí tohoto čísla, zvýšit účast studentů
při racionalizaci výuky na fakultě a věřím proto, že se tohoto aktu zúčastní
v co největším počtu.

Studentům přeji v začínajícím letním semestru co nejvíce studijních úspěchů
a jejich časopisu kvalitní přispěvatele a spokojené čtenáře.

Prof. Ing. Miroslav Nejezchleba, CSc.
děkan Ekonomické fakulty VŠB - TU Ostrava
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aktivity studentů

Technikami duševní práce se zabývá
od roku 1986. Ve 250 speciálních
kursech a 38 knihách poskytuje rady,
kterak zvládat stresy, koncentrovat se,
šetřit časem apod.

V příštím čísle Informátoru najdete
pozvánku na jeden takový odborný
kurs. Dnes vám chci představit
novinku, kterou pro vás připravila
Stavovská unie studentů VŠB-TUO ve
spolupráci s D. Gruberem. Od letního
semestru najdete v obchodech SUS
„návodové“ knihy D. Grubera, které
vám pomohou vyřešit některé vaše
problémy.

V současnosti jsou na trhu desítky
knih, které se zabývají technikami
duševní práce. Témata jednotlivých
titulů se nejednou prolínají. Nakonec
čtenář neví, co číst dříve a co potom,
čím na co nejlépe navázat.

Zde je určitá pomůcka. Soustavu
knížek D. Grubera je možno vnímat
jako strom. K jeho základním kořenům
(tedy knížkám, které je vhodné číst
nejdříve) patří:
• „Šetřeme časem“ (učebnice

rychločtení, poznatky o
koncentraci, využívání emocí,
rozvoji paměti)

• „Osobní informační systém“ (o tom,
kde vzít čas, o diářovém systému)

• „Trénink radosti – 1.díl“ (o sebepo-
znání)

Kmen našeho stromu je o sebezdoko-
nalování:
• „Jak si vychutnat zuřícího šéfa“ (jak

se nerozčilovat, jak zvládat
konflikty, srážka s blbcem a její
řešení, rozšíření asertivity…)

• „Jak se efektivně učit cizí jazyk“ (jak
se přinutit a vytrvat)

Následují dolní větve stromu. Zde již
vydáváme, co jsme načerpali:
• „Jak uspět u zkoušek, u konkurzu“
• „Řečnické triky“
Vrchol stromu je o tom, jak ušetřit a

zkrátit štrapáci za životní zkušeností
svým dětem:
• „Jak rozvíjet inteligenci svého

dítěte“
Na samé špici našeho stromu je kniha

o emocích, které jsou na počátku i
konci našeho snažení a stále nás
provázejí. Jak snížit podíl negativních
a zvýšit podíl pozitivních emocí
v našem životě se dočtete v knize:
• „Trénink radosti II“
Pokud máte zájem o další vzdělávání

ve vašem volném čase, navštivte naše
obchody a vyberte si ten správný titul,
který právě nejvíce potřebujete.

Ing. Roman Kozel
prezident SUS VŠB-TUO

Přátelům knih D. Grubera
Ing. David Gruber je uznávanou kapacitou v oblasti využívání technik duševní

práce. Má za sebou studium na dvou vysokých školách a jeho IQ činí 152.

U příležitosti 650. výročí založení
Univerzity Karlovy rozhodl její rektor
vypsat studentskou soutěž, jejímž
smyslem je zjistit - a případně po jejím
ukončení zveřejnit - zajímavé názory
vysokoškolských studentů na
budoucnost univerzit na počátku
třetího tisíciletí.

Soutěž se řídí těmito pravidly:
1) Soutěže se mohou zúčastnit řádní

vysokoškolští studenti a doktorandi
z kterékoli vysoké školy na světě.

2) Soutěžní práce mohou být nap-sány
v libovolném žánru, který je ve
vědeckém světě obvyklý (esej, stať,
studie atd.). Minimální rozsah práce
je 10, maximální 25 normalizova-
ných stran.

3) Předpokladem zařazení práce do
soutěže je to, že dosud nebyla jako
celek publikována.

4) Do soutěže mohou být přihlášeny
části bakalářských, magisterských
nebo doktorských prací.

5) Práce musí být odevzdány nej-
později do 30. 6. 1998. Jejich
posou-zení provede do 15. 8. 1998
odborná mezinárodní porota, kterou
jmenuje rektor UK. Měřítkem
hodnocení bude kvalita a původnost
předlo-žených prací.

6) Výsledky soutěže vyhlásí rektor UK
nejpozději 31. srpna 1998.

7) Nejlepší tři práce budou finančně
odměněny a vítězové soutěže budou
pozváni na konferenci Univerzita a
její studenti konanou ve dnech
9. - 12. září 1998.

8) Výše finanční odměny bude
následující:

1. cena - 30.000 Kč

2. cena - 20.000 Kč

3. cena - 15.000 Kč

-ŠaV-

UNIVERZITY
PO ROCE

2000
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Chceš se podílet na vysílání Rádia
KOLEJ? Věříš, že bys obstál před
mikrofonem? Jsi ochoten investovat
svůj čas pro rádio? Pokud ano, máš
jedinečnou příležitost. Rádio KOLEJ
hledá spolupracovníky na místa
speakerů a zprávařů. Máš-li zájem,

DVEŘE RÁDIA DOKOŘÁN

Oslavou Sv. Valentýna začalo plno-
hodnotné vysílání Rádia KOLEJ. To
vzniklo loni na podzim a po stovkách
hodin, které byly investovány do jeho
rozjetí, jsme se
ve středu 17.
února rozhodli
skočit do
pracovního víru
celým tělem.
Právě Valentýn
párty byla tím
m e z n í k e m ,
alespoň doufám,
která oddělila
provizorní a
někdy infarktové
vysílání od té
pohodičky, která
by Vás měla
provázet celý
n a d c h á z e j í c í
s e m e s t r .
Doufám, že
p o h o d i č k a
zavládne i u
těch, kteří se na
těch dvanácti
h o d i n á c h
vysílání denně podílejí. Ke spokojenosti
všech posluchačů můžete přispět i Vy,
když se zapojíte do „pracovního

RÁDIO KOLEJ DVANÁCT HODIN DENNĚ

zašli nám prostřednictvím schránek
Rádia KOLEJ o sobě pár informací, na
obálku uveď heslo: „KONKURZ“ a
pak čekej, až se ti ozvem. A pamatuj
si, že tentokrát heslo: „Kdo nic nedělá,
nic nezkazí“, není na místě.

Pavel Boháč

nasazení“ a budete nás bombardovat
svými náměty, připomínkami,… Věřím,
že naše schránky, umístěné na
jednotlivých budovách, budou přetékat

dopisy, tak jako právě před Valentýn
párty, kdy měli všichni studenti
ubytovaní na kolejích možnost vyhrát

dvě večeře v hotelu Imperial. Podle
našich odhadů rovných 75% všech
provozuschopných dráťáků v ten den na
pokojích vytvářelo dusnou atmosféru,

kdo bude tím
šťastlivcem,
který zažije
„romant iku
při svíčkách“.
N a k o n e c
krátce po 2000

hodině pan
Ing. Mikulčík
v y l o s o v a l
P e t r a
Pazderníka,
který poté se
s v o j í
partnerkou do
našeho studia
přišel, aby
z  r u k o u
ředitele kolejí
poukázku na
v e č e ř i
převzal. Co
říci závěrem?
Snad jen, že
se nejedná o

poslední soutěž, kterou pro Vás Rádio
KOLEJ přichystalo.

Pavel Boháč
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NABÍDKA ZAHRANIČNÍCH STÁŽÍ

Elektronika pro Mars
Při konstrukci elektronického sys-

tému pro řízení modulu Pathfinder
na Marsu bylo použito dvacet tři
různě naprogramovaných hradlo-
vých polí FPGA vyrobených firmou
Actel. Obvody FPGA v modulu
Pathfinder jsou ve stejném technolo-
gickém provedení jako součástky
běžně dostupné pro uživatele
kdekoliv na světě.

Hradlová pole FPGA Actel byla v
modulu Pathfinder použita při řízení
kamer pro snímání panoramatického
obrazu okolí, na vozítku Sojourner,
na desce vyrovnávací paměti obrazu,
jako křížové rozhraní, jako dekodér
příkazů připojení, jako rozhraní na
základní desce a jako specialisovaný
letový počítač pro přistání na Marsu.
Komplexní systémová aplikace,
jakou představuje modul Pathfinder
a vozítko Soujourer poskytla
spolehlivý přenos dat mezi mnoha
podsystémy. Návrh hradlového pole
FPGA firmy Actel ANTI-FUSE
pomocí jazyka VHDL umožnilo

zkrátit dobu návrhu a tím i cenu
vývojových prací nezbytných pro
expedici na Mars.

Hradlová pole navržená na
VŠB-TU Ostrava

Stejná hradlová pole programují i
naši studenti pomocí programového
systému GALILEO. Jejich návrhy
jsou simulací v jazyce VHDL
předem ověřeny. Ve spolupráci
s firmou PHOBOS s.r.o. ve Frenštátě
pod Radhoštěm jsou pak tyto návrhy
použity pro elektrické propojení
hradlových polí FPGA Actel.
Návrhem hradlových polí se zabý-
váme na naší škole již od roku 1993.
V rámci předmětů „Jazyk pro
automatizovaný návrh VHDL“ a
„Teorie informace a kódování“, které
jsou uvedeny v celofakultní nabídce
FEI vznikla již řada velmi užitečných
obvodových zapojení (vybavení je
z prostředků TEMPUS JEP
09468-95):

• Pseudotarifikátor služeb veřejné
telekomunikační sítě

• Elektronický zámek se zabez-
pečeným přenosem klíče

• Kodér a dekodér Hammingova
kódu

• Kodér a dekodér cyklických
kódů

• Šifrátor a dešifrátor s rozšířeným
Hammingovým kódem

• Dekodér kódu DCF 77

• Šifrátor a dešifrátor kódu pro TV
kabelovou síť

• Viterbiho dekodér konvolučních
kódů pro ATM sítě

• Přenosový kanál s řízeným
odstupem signál/šum

• Výpočetní jednotka pro
zrychlení DSP výpočtů

• Paralelní násobička s testováním
podle IEEE Std 1149.1

Moderní technologie hradlových
polí je našim studentům dostupná
díky vzorné spolupráci firmy
PHOBOS s katedrou měřicí a řídicí
techniky, FEI, VŠB-TU Ostrava.
Letos připravujeme s firmou
PHOBOS další spolupráci v oblasti
signálových procesorů.

Stejná hradlová pole FPGA na Marsu
i na VŠB-TU

Univerzita Richmond
Univerzita Richmond nabízí pre-

graduální programy pro zahraniční
studenty. University of Richmond ve
státě Virginia je podle hodnocení
U. S. News World Report jedna
z nejlepších regionálních univerzit
v USA. V současné době zde studuje
spousta zahraničních studentů
i z východoevropských zemí.
Vzhledem k tomu, že univerzita nabízí
poměrně rozsáhlý program finanční
pomoci, mají studenti z ČR s velmi
dobrými studijními výsledky velkou
šanci získat určitou formu stipendia.

Zájemci o studium mohou kontak-
tovat přímo University of Richmond
- Office of Admissions:

tel.: 804-289-8640
fax: 804-287-6535
e-mail: admission@richmond.edu

nebo mhesser@richmond.edu
Informace o UR je na WWW:

 http://www.richmond.edu

SCHOOL OF LIFE
Společnost SERVUS nabízí stu-

dentům VŠ možnosti legálních
výdělečných pobytů v USA:

Podmínka: dobrá znalost konverzace
v angličtině

Období: 1. 6. - 19. 10. 1998
Registrace v programu: 350,-Kč
Poplatek při realizaci pobytu:

1950,- Kč + cena programu, pojištění
a víza tj. + USD 425,-

Uzávěrka kompletních přihlášek:
20. 3. 1998. Bližší informace pouze
písemně na adrese:

SERVUS, U Michelského lesa 366,
140 00 Praha 4 nebo
E-mail: SOLVUS@mbox.vol.cz v
angličtině

-ŠaV-

Doc. Ing. Karel Vlček, CSc., K455, FEI, VŠB-TU Ostrava

karel.vlcek@vsb.cz

Vysoká spolehlivost, odolnost proti poruchám, nízká spotřeba, krátká
doba vývoje a programová podpora návrhu systému i vývoje testů. To byly
důvody pro použití hradlových polí při výzkumu planety Mars.
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V reprezentačním sále katedry
tělesné výchovy a sportu VŠB-TU se
pod záštitou rektora Prof.Ing.Václava
Roubíčka,CSc. dne 31.1.1998 konal
4.ročník mezinárodní halové veslařské
regaty „VŠB-TU INDOOR OPEN“.

Vítězný tým veslařů VSK VŠB-TUO

Přihlášeno bylo 110 veslařů a
veslařek z 10 veslařských klubů
Slovenska a České republiky, k
prezentaci se dostavilo 95 startujících.
Na poslední chvíli svou účast odvolali
závodníci ze Slňavy Piešťany a z SVK
Bratislava. Přesto zaznamenal 4.ročník
regaty rekordní účast jak startujících,
tak klubů !

Další změnou bylo bohatější vypsání
regaty, rozšířila se o kategorie juniorů
a juniorek a bylo shodné s vypsáním
Českého poháru. Příští rok, 30.1.1999,
se totiž na půdě VŠB-TU bude konat
5.ročník této regaty a její výsledky se
budou započítávat do seriálu Českého
poháru 1998-99 v jízdě na trenažérech
CONCEPT II.

Vlastimil MOLEK (vpravo), držitel rekordu
VŠB - TUO na 2000 m 6:16,1 min., vlevo
další závodník VSK VŠB - TUO Martin
Škarpa

Naše regata bude v seriálu posled-
ním, finálovým závodem, a proto zde
uvidíme  celou  českou  veslařskou
špičku  a  vyhlášení  vítězů  Českého
poháru!!

Letošní regata se vydařila pořáda-
jícímu klubu VSK VŠB-TU Ostrava,
poprvé v historii dokázali veslaři

Triumf veslařů
VSK VŠB-TU Ostrava

nasbírat v bodovací soutěži nejvíce
bodů a vyhrát hlavní cenu regaty -
POHÁR REKTORA VŠB-TU!

V individuálních soutěžích
vybojovali 1x první místo, 4x stříbrnou
a 4x bronzovou medaili, k tomu přidali
řadu dalších finálových umístění a to
ve svém součtu dalo 176 bodů, o 65
bodů více než druhý klub v pořadí VK
PERUN Ostrava !!

Chtěl bych na tomto místě poděkovat
všem nadšeným organizátorům z řad
členů veslařského oddílu, a také všem
sponzorům, kteří přispěli ke zdaru celé
akce.

 Velký dík patří Jeho magnificenci
panu rektorovi, který převzal nad
regatou záštitu a daroval do soutěže
hlavní cenu - krásný sportovní pohár a
medaile.

záv. č. 1- Smíšené dvojice (M+Ž)
1. VK Olomouc A

Vlček, Žujová 7:00,6
2. VK Olomouc B

Dvořák, Nedělníková 7:08,3
3. VK Morávia Uh.Hradiště

Petřík, Brešlová 7:11,6
záv. č. 3 A - Junioři do 12 let

1. Brodzák
VSK VŠB-TU Ostrava 9:53,8

2. Šusta
VK PERUN Ostrava 10:54,5

3. Žídek jun.
VSK VŠB-TU Ostrava 11:48,2
záv. č. 4 - Veteránky 30-39 let

1. Brešlová
Uheské Hradiště 7:50,8

2. Žídková
VSK VŠB-TU Ostrava 9:57,6

3. Dusová
VSK VŠB-TU Ostrava 9:58,6

záv. č. 5 - Veteráni 30-39 let
1. Akai jun.

SVK Břeclav 6:37,6
2. Milkov

VK PERUN Ostrava 6:48,1
3. Pafkovič

SVK Břeclav 6:50,8
záv. č. 6 - Ženy do 61 kg

1. Nedělníková
VK Olomouc 7:50,8

2. Matuštíková
VSK VŠB-TU Ostrava 7:51,6

3. Zemanová
VSK VŠB-TU Ostrava 8:30,5

záv. č. 8 - Muži do 75 kg
1. Bajgar

VK PERUN Ostrava 6:43,3
2. Velička

VSK VŠB-TU Ostrava 6:55,0
3. Blažíček

VSK VŠB-TU Ostrava 6:55,8
záv. č. 9 - Muži

1. Vlček
VK Olomouc 6:15,9

2. Molek
VSK VŠB-TU Ostrava 6:20,6

3. Dvořák
VK Olomouc 6:25,9

Bodovací soutěž klubů o „POHÁR
REKTORA VŠB-TU OSTRAVA“:
1. VSK VŠB-TU Ostrava 176 b.
2. VK PERUN Ostrava 111 b.
3.VK Morávia Uh. Hrad. 94 b.
4. SVK Břeclav 70 b.
5. VK Olomouc 50 b.
6. VK Hodonín  12 b.
7. Hasiči Ostrava 8 b.

Z výsledků:

Tíhu kompletního zpracování
výsledků na sebe převzalo
JOB centrum,s.r.o., dalším význa-
mným partnerem byl Pilsner Urquell,
pobočka Ostrava, firma YOGI,
PESTR, informace o regatě vysílalo
Rádio KOLEJ, ceny dodala Stavovská
unie studentů VŠB-TU, výzdobu sálu
KTVS obstaralo zahradní centrum
TACHEZY. Výsledkem této spolu-
práce byla vydařená sportovní akce na
půdě naší Alma mater, navíc
korunovaná skvělým sportovním
úspěchem veslařů VŠB-TU.

Letošní regata je za námi, generálka
se vydařila - ať žije 5.ročník regaty
„VŠB-TU INDOOR OPEN“ již jako
finále Českého poháru 1998-99 !

Mgr. Jiří Žídek,
KTVS VŠB-TUO

Foto: Josef Polák

Prorektor VŠB - TUO Prof. Ing. Petr
Wyslych, CSc. předává v zastoupení Jeho
Magnificence pana rektora hlavní cenu -
putovní POHÁR REKTORA VŠB - TUO -
předsedovi veslařského oddílu VSK - TUO a
trenérovi vítězného týmu Mgr. Jiřímu Žídkovi



sponzor čísla

O absolventy VŠB-TUO máme zájem
VÍTKOVICE, a.s. v letošním roce oslaví 170. výročí založení a patří k nejvýznamnějším podnikům v ČR.

Neobejde se tedy bez absolventů VŠ připravených ucházet se o zaměstnání, především pak
v oblastech projekce a konstrukce, výzkumu a vývoje a v oborech hutní a strojírenské technologie.
Z tohoto důvodu jsem oslovil zástupce společnosti VÍTKOVICE, a.s. pana Mgr. Lubomíra Lednického

a požádal ho o odpovědi na mé zvídavé otázky. Pan Mgr. Lednický pracuje ve VÍTKOVICE, a.s. 25 let a
současné místo asistenta personálního ředitele zaujímá 3 roky.

Pane magistře, jaká je
vazba mezi VŠB - TUO a
Vaší společností
VÍTKOVICE, a. s.? Jak
tyto organizace spolu-
pracují?

Akciová společnost
VÍTKOVICE má uzavřenou
dlouhodobou dohodu o
spolupráci s VŠB-TUO v
o b l a s t e c h
vědeckovýzkumné a
aplikační, v oblasti
výchovně vzdělávací,
v oblasti propagace

činností. Dále se dohodly na zajiš�ování poradenského
servisu, ustavování společných týmů k řešení
výzkumných a inovačních úkolů a také na expertní
činnosti.

V loňském roce byla navázána spolupráce se SUS
VŠB - TUO, především pak s INFOCENTREM SUS,
která je pro obě zainteresované strany velmi výhodná,
jak po stránce nabídky pracovních příležitostí pro
studenty, tak možností prezentace VÍTKOVICE, a. s. v
odborných kruzích prostřednictvím konferencí apod.

Hodláte v současné nelehké hospodářské situaci
příjmout i letos nové zaměstnance z řad absolventů
VŠ?

Protože průměrný věk zaměstnanců VÍTKOVICE, a.s.
je 42 let, snažíme se „omladit“ kádr zaměstnanců.
Výrazem tohoto trendu je požadavek na přijetí zhruba
čtyřiceti absolventů VŠ pro rok 1998.

Jaké máte zkušenosti s absolventy VŠB? Mohl
byste popsat jejich přednosti proti absolventům
jiných VŠ?

Oceňujeme jejich snahu rychle se přizpůsobit poža-
davkům moderní praxe a aplikace teoretických
poznatků na pracovištích VÍTKOVICE, a. s. Je
všeobecně známo, že řada absolventů VŠB - TUO
zastává významné funkce  v naší akciové společnosti
a neváhá na sobě dále pracovat prostřednictvím
nabídky tuzemských i zahraničních vzdělávacích
aktivit.

Jaké vlastnosti, popř. znalosti by měli mít
absolventi VŠ, kteří se ve vaší společnosti ucházejí
o zaměstnání?

Neřeknu jistě nic nového, když se zmíním o
výborných výsledcích během studia, komunikačních
schopnostech, samostatnosti, práci v týmu, schopnosti
přijímat požadavky dalšího vzdělávání, iniciativě
v přístupu k řešení problémů, v neposlední řadě o

solidních základech v jazykové vybavenosti a loajalitě
k firmě.

Co byste doporučil studentům VŠB udělat, aby
měli větší šanci stát se zaměstnanci akciové
společnosti VÍTKOVICE ?

Snahu navázat kontakty již během studia.Nabízíme -
sice v omezeném počtu - aktivní spolupráci během
prázdninových měsíců, máme zájem o spolupráci při
zadávání a realizaci seminárních, ročníkových i
diplomových prací a využít možností odborných praxí
a exkurzí v naší firmě.

Co si v této souvislosti slibujete od spolupráce
společnosti VÍTKOVICE, a.s. s INFOCENTREM SUS?

Především informace z Databáze studentů, která se
v INFOCENTRU SUS tvoří a aktualizuje. Ty chceme
využít při svých firemních prezentacích, oslovit již
určitou informovanou skupinu studentů, která se uchází
o zaměstnání ve VÍTKOVICE, a.s., a seznámit ji
s nabídkou naší firmy.

Jaké jiné výhody (kromě platu) svým
zaměstnancům nabízíte?

Např. týden dovolené a pracovní volno nad výměr
stanovený zákoníkem práce, úhradu nákladů na
vstupní lékařské prohlídky, bezplatná odborná
zdravotní vyšetření nad rámec preventivní prohlídky,
příspěvek na stravování, přídavky na dovolenou a
vánoční odměny, podpory ze Sociálního fondu, úhradu
části příspěvku zaměstnance do Penzijního fondu
Union, a.s., zajiš�ování a úhradu rekvalifikací
zaměstnanců, možnost soustavného vzdělávání
zaměstnanců a účasti na zahraničních stážích,
speciálně pro studenty VŠ finanční příspěvky formou
půjčky ve výši 20.000 Kč na školní rok, zařazení do
souboru perspektivních zaměstnanců a personálních
záloh, které dává vytipovaným zaměstnancům
konkrétní perspektivy rozvoje jejich kariéry.

Děkuji za rozhovor
Roman Kozel
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otázky pro…

P a n e
náměstku,
jak jste
spokojen
s aktivitami
naší školy?

V poslední
době slyším
velmi dobré
posudky na
p ů s o b e n í

VŠB-TU. Krok, jehož jsem byl dnes
přítomen, je toho důkazem. Protože
jestli škola investovala 6 miliónů do
přístroje – elektronového mikroskopu,
přičemž tato investice nebude
okamžitě návratná, ale jedná se o
výhledovou záležitost, tak já to
pokládám za velmi důležité. Přijel
jsem podpořit pana rektora Roubíčka,
protože si myslím, že je to krok, který
by si měly vzít ostatní školy k srdci.

Vysoké školy potřebují nový
zákon, jaká je nyní situace s jeho
přijetím?

Vysokoškolský zákon je z roku 1990,

vznikl v hektické době a byl míněn
jako přechodný – maximálně na 3
roky. Předpokládalo se, že bude
následovat novelizace. Ta byla, ale
dosti nešťastná. A tak byl v roce 1995
připraven nový zákon, bohužel
neprošel parlamentem. Letos je opět
nový návrh, který prošel již prvním
čtením a je reálná naděje, že bude
přijat. Tvoří se kostra toho zákona, je
upravován a připomínkován, přičemž
prošly dvě verze – vládní i poslanecká.
Poslanci projevili vůli vysokoškolský
zákon přijmout, takže si myslím, že ta
základní předloha bude dokončena
každým dnem.

Údajně byla zrušena dotace na
stravu a ubytování?

Ještě v prosinci byl předložen návrh
na snížení příspěvků. Ministerstvo ale
nemůže nic nařídit, může pouze
rektorovi doporučit. My jsme
projednali návrh a v něm bylo
doporučení tyto příspěvky zrušit,
protože toto se školstvím, s provozem
či výzkumem moc společného nemá.

A proč? To je strašně složitá záležitost.
Jestliže z rozpočtu, jako takového, je
vyčleněno 800 mil. na koleje a menzy,
tak je to částka, která by měla směřovat
z trochu jiného ministerstva. Nejspíš
z ministerstva sociálních věcí a práce.

Dovedete si představit, jaký to
bude mít dopad na studenty?

Já jsem si velmi dobře vědom, kolik
stojí rodinu studium vysokoškoláka.
Ministerstvo postupuje tak, že chce
nyní rektorům pouze doporučit, jak
pokračovat. Rektoři podají návrh a
Akademický senát jej schválí.
Problém byl v tom, že těch dotací bylo
zneužíváno. Naštěstí Ostravy se to
netýká, zde je vše v pořádku. My jsme
ten krok museli udělat. Já chápu, že to
budou mít rektoři těžké,    naše
rozhodování také nebylo lehké,
nicméně v rámci rozpočtu, jaký byl,
jsme vlastně nic jiného ani nemohli
dělat.

Co byste vzkázal studentům naší
školy?

Že mohou být hrdí na svoji školu,
protože ty výsledky, jakých dosahuje,
je pro ni vyznamenáním a ať studují.

Děkuji za rozhovor
Pavel Boháč

BLÝSKÁNÍ NA HORŠÍ ČASY
Na naší univerzitu v polovině února zavítal náměstek Ministerstva školství,

mládeže a tělovýchovy Doc. Ing. Jan Hálek, CSc. Jeden z mnoha, kteří
rozhodují o vysokých školách a tak jsem trochu naboural jeho přeplněný
program a požádal o rozhovor o problémech, které hýbou životem studenta.

O nový přístroj se rozrostlo zařízení
Centrální analytické laboratoře. Za
účasti Doc. Ing. Jana Hálka, CSc.,

náměstka Ministerstva školství,
mládeže a tělovýchovy, měl 10. února
premiéru elektronový mikroskop. Ten

CAL je bohatší o pár miliónů
již loni zakoupila laboratoř převážně
z prostředků Evropské unie
z programu PHARE.

Zhruba po dvouměsíčním zkušebním
provozu již můžou podle slov Prof.
RNDr. DrSc. Zdeňka Weise, ředitele
CAL, zpracovávat výsledky pro různé
vědní obory např. stavitelstvím
počínaje a metalurgií či geologií
konče. O vyhodnocování výsledků na
mikroskopu, který dokáže zvětšit
preparát až 60 tisíckrát, přestože se
používá převážně zvětšení třikrát
menší, již projevily zájem některé
regionální podniky. Podle Prof. Weise,
ale bude mikroskop k dispozici
převážně k zpracovávání projektů a
prací jak vědeckých pracovníků, tak
studentů.

-pab-
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Student může - jako kterýkoliv občan -
samostatně podnikat, může mít příjmy
z pronájmu, může být osobou spolu-
pracující apod., nicméně pravděpodobně
nejčastějším zdrojem financí posluchačů
jsou příjmy z brigádnické činnosti. Tyto
příjmy (je jedno, zda během prázdnin či v
průběhu šk. roku) jsou pro účely výpočtu
daně považovány za příjmy ze závislé
činnosti.

Při vykonávání brigádnické činnosti
má student několik možností:

1)pracovat na základě pracovní smlouvy,
dohody o pracovní činnosti nebo dohody
o provedení práce,

2)podepsat u zaměstnavatele (současně
ale pouze u jednoho!) „Prohlášení k dani“,

3)doložit zaměstnavateli potvrzení
o studiu pro účely výpočtu všeobecného
zdravotního pojistného.

Z hlediska výše celkových odvodů
daňového charakteru (do kterých se
zahrnují i příspěvky na sociální zabez-
pečení a všeobecné zdravotní pojištění) je
nejvýhodnější použít dohodu o provedení
práce, neboť z takto dosažených příjmů
se odvody uvedené v závorce neplatí. Musí
se však jednat o nepravidelné příjmy a
celkový rozsah práce nesmí překročit
100 hodin za rok.

Způsob výpočtu a výběru daně bude
v těchto případech závislý na výši hrubého
příjmu a na skutečnosti, zda student
podepsal „Prohlášení k dani“.

V případech, kdy posluchač nepodepsal
„Prohlášení“ a dosáhl v jednom měsíci
u jednoho zaměstnavatele hrubé mzdy
nepřevyšující částku 5.000 Kč, daň mu
byla sražena tzv. zvláštní sazbou ve výši
15% a jeho daňová povinnost tím byla
splněna. Pokud byl jeho příjem vyšší než
5.000 Kč anebo podepsal „Prohlášení“,
platil pouze zálohu na daň a má možnost
ročního zúčtování daně.

Při výpočtu a odvodu daně u brigádnické
činnosti vykonávané na základě pracovní
smlouvy nebo dohody o pracovní činnosti
se postupuje obdobným způsobem.
Student může požádat o roční zúčtování
daně ve stejných situacích jako u dohody
o provedení práce.

Optimalizace daňové povinnosti studenta
vysoké školy z příjmů dosažených
brigádnickou činností v roce 1997

Zatímco většina daňových poplatníků vzhlíží k 31. březnu, kdy je termín
podání daňového přiznání a zaplacení daně z příjmů fyzických osob s obavami,
posluchači vysokých škol si naopak v určitých případech mohou finančně
pomoci.

Hlavní odlišností těchto typů pracovních
ujednání (na rozdíl od dohody o provedení
práce) je povinnost platit sociální a
zdravotní pojistné (pojistné se neplatí
pouze u příležitostného zaměstnání, které
má charakter nahodilého, jednorázového
zaměstnání, které netrvá více jak sedm
kalendářních dnů po sobě jdoucích, nebo
jde o činnost velmi malého rozsahu, ze
kterého příjmy nepřekročí za měsíc částku
400 Kč). Student je však (podobně jako
důchodci, ženy na mateřské či vězni)
státním pojištěncem, za kterého platí
všeobecné zdravotní pojištění stát.
Vyměřovacím základem je 80% minimální
mzdy, která platí k prvnímu dni měsíce, za
něž se pojistné platí. Minimální mzda po
celý rok 1997 činila 2.500 Kč, proto stát
již zaplatil za studenta všeob. zdrav.
pojištění z částky 2.000 Kč a v případě
předložení potvrzení o studiu bude
poplatník platit pojistné z hrubé mzdy
snížené o 2.000 Kč.

V čem spočívá pro studenty pozitivum
z provedení ročního zúčtování daně?

Posluchač si může od základu daně
odečíst tzv. nezdanitelné části základu
daně, v loňském roce to byly částky 28.800
Kč na poplatníka a navíc 9.600 Kč na
studenta.

V případech, kdy student nepodepsal
„Prohlášení“, zaměstnavatel při stanovení
výše daně nepřihlížel k těmto částkám,
pokud student „Prohlášení“ podepsal,
zaměstnavatel zohledňoval tyto částky
pouze za měsíce, ve kterých posluchač
pracoval, ve výši jedné dvanáctiny jejich
hodnoty.

Při ročním zúčtování správce daně
přihlédne k nezdanitelným částem ze
základu daně ve výši připadající na celý
rok. Pokud tedy poplatník měl statut
studenta celý rok, bude jeho celková roční
nezdanitelná část činit 38.400 Kč
(28.800 Kč + 9.600 Kč), a to i v případě,
kdy pracoval jen v jednom měsíci roku
1997. Kromě výjimečné situace (kdy by
měl student daňový základ větší než
122.400 Kč), bude správce daně studentovi
zaplacené zálohy vracet.

O roční zúčtování může poplatník
požádat zaměstnavatele, u kterého

podepsal „Prohlášení“, pokud pracoval
postupně u několika zaměstnavatelů,
požádá o provedení ročního zúčtování
posledního z nich. Toto však musel učinit
nejpozději do 16. února 1998. Roční
zúčtování si však poplatník může provést
také samostatně prostřednictvím podání
daňového přiznání (typ „A“) k 31.3.1998.
V případech, kdy pracoval v jednom měsíci
současně u více zaměstnavatelů, kteří za
něj odváděli zálohy na daň, je přiznání
k dani povinen podat. Součástí daňového
přiznání musí být potvrzení o zdanitelných
příjmech a o srážených zálohách na daň,
které je zaměstnavatel povinen
poplatníkovi vystavit nejpozději do deseti
dnů.

Ilustrační příklad

Student pracoval na dohodu o pracovní
činnosti u ALFY, kde podepsal
„Prohlášení“ v měsících červenci a srpnu,
v každém měsíci měl hrubý plat 10.000 Kč.
Dále pracoval v dubnu a září u BETY na
dohodu o provedení práce, nepodepsal
„Prohlášení“, v dubnu jeho hrubá mzda
činila 4.500 Kč, v září 8.000 Kč.

duben: student obdržel k výplatě
3.825 Kč a zaplatil daň 675 Kč
(4.500 x 0,15)
červenec a srpen vždy: zdanitelná mzda

činí 10.000 - (800 /soc. poj./
+ 360 /zdrav. poj./) = 8.840 Kč

8.840 - (2.400 + 800 /nezd. částky/)
= 5.640 Kč

záloha na daň: 855 Kč (5.700 x 0,15),
k výplatě: 7.985 Kč

září: student obdržel k výplatě 6.400 Kč
a zaplatil zálohu na daň 1.600 Kč
(8.000 x 0,20)

V případě, že student požádá o roční
zúčtování:

Celkové příjmy, ze kterých platil zálohu,
jsou 28.000 Kč a jsou menší než
nezdanitelné části /38.400 Kč/, studentovi
budou vráceny zaplacené zálohy,
tj. 3.310 Kč.

Pozn.: V letošním roce se hraniční částka
5.000 Kč nesmyslně snížila na 2.000 Kč a
minimální mzda vzrostla na hodnotu
2.650 Kč.

doc. Ing. Jan Široký, CSc.
Ekonomická fakulta VŠB-TU
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došlo nám v redakční poště

Soutěž o ceny

DOTAZNÍK
k zjištění existujících duplicit ve výuce

Vážená studentko,
vážený studente,
jednou z připomínek, které zazněly na setkání děkana ekonomické fakulty
se studenty, byla skutečnost, že část probírané problematiky se zbytečně
opakuje ve více předmětech. Přestože vedení fakulty zjišťuje případné
vícenásobné vyučování téže látky cestou analýzy osnov předmětů, obracíme
se na Vás s žádostí o spolupráci. Chcete-li se podílet - ve Vašem vlastním
zájmu - na zkvalitnění výuky, odpovězte na níže uvedené otázky.
Při svém rozhodování o vícenásobném vyučování totožné problematiky
zvažujte, zda se jedná o přednášení dané problematiky z jiného pohledu,
resp. v jiných souvislostech nebo jde opravdu o pouhé opakování látky.

Vedení EkF
Akademický senát EkF

1. Domníváte se, že jste se během dosavadního studia na fakultě setkali se
situací, kdy byla ve více předmětech zbytečně přednášena stejná
problematika?

ANO  NE

2. Pokud ANO, uveďte předměty (specifikujte, zda se jedná o povinné nebo
volitelné předměty oboru (specializace) nebo volně volitelné předměty):

...............................................................................................................

...............................................................................................................

3. Charakterizujte problematiku, která byla vícenásobně vyučována:

...............................................................................................................

...............................................................................................................

4. Je-li to možné, pokuste se procentuálně vyjádřit překrývání předmětů
(viz bod 2):

...............................................................................................................

...............................................................................................................

Další důležité poznatky k šetřené problematice uveďte jako přílohu na
samostatný list papíru.

Jsem studentem(-kou) .......... ročníku, oboru: ............................................

jmenuji se (pokud chcete jméno uvést):

...............................................................................................................

I dnes vám přinášíme informace o
naší tradiční soutěži. Především nám
dělá velkou radost stále se zvyšující
počet odevzdaných odpovědí.

Protože odpověď na naši otázku vždy
najdete v některém z článků daného
čísla, nemůže se stát, že by se někdo
netrefil a odevzdal nesprávnou
odpověď. Stačí pouze pozorně číst!

Ing. Evžen Rychlík samozřejmě
vystudoval fakultu strojní, jak jste
nám všichni správně napsali.

Ze všech správných odpovědí jsme
vylosovali následující výherce:

1.cena: souprava psacích potřeb
– Kateřina Dvořáková

2. cena: 2 lístky na Ples SUS
– Renata Loskotová

3.cena: taška s reklamním oblečením
firmy JOB – centrum Ostrava
– Ludvík Kochaníček

4. cena: kosmetický balíček
– Olga Parchanská

5.cena: tričko s logem fakulty
(univerzity) dle vlastního výběru
– Miroslav Metlík

Výherci si své ceny mohou
vyzvednout denně mezi 8.-12. hodinou
na INFOCENTRU SUS

Chcete být mezi výherci příště také
vy? Není nic jednoduššího, než
odpovědět na naši soutěžní otázku :

Jaký je věkový průměr
zaměstnanců společnosti

VÍTKOVICE a.s.?

Své správné odpovědi noste na
INFOCENTRUM SUS, resp. do
obchodů SUS a nebo je vhazujte do
schránek, které jsou umístěny na
kolejích s označením:

INFORMÁTOR
INFOCENTRUM

- nejpozději do 18.3.1998.
Ceny do soutěže nyní věnují :

VÍTKOVICE, a.s.
JOB - centrum OstravaJOB - centrum OstravaJOB - centrum OstravaJOB - centrum OstravaJOB - centrum Ostrava

Stavovská unie studentů VŠB-TUO
INFOCENTRUM SUSINFOCENTRUM SUSINFOCENTRUM SUSINFOCENTRUM SUSINFOCENTRUM SUS

-rAk-

Vy ještě nemáte svého zubního lékaře?

Nebo ho máte, ale chcete ho změnit?

Navštivte nás! Kde nás najdete?
Fakultní nemocnice s poliklinikou,

Ostrava-Poruba
Stomatologické oddělení: Dr. Poláček

tel.:069/698 31 77

Dnes vám v naší pravidelné rubrice z redakční pošty předkládáme
dotazník pro studenty Ekonomické fakulty, který po jeho vyplnění,
prosím, odevzdejte nejpozději do 20. 3. 1998 do označené urny ve
vestibulu Ekonomické fakulty.
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Horoskop na březen
V žádném případě tento měsíc

nečtěte a nekupujte si knihu!
Pokud si ovšem tímto způsobíte
čtenářský „absťák“, je možno
nahradit knihu bachorem,
čepcem nebo slezem.

Máte velkou, ale opravdu
velkou šanci proslavit se.
Ovšem slavte opatrně,
s rozumem a s lidmi, kterým
důvěřujete a dbejte na to, abyste
se neproslavili příliš.

Vaše zdravotní problémy
(pokud ovšem tento měsíc
nějaké budete mít), budou
vyplývat pouze z mírného
požívání jídel a alkoholických
nápojů.

Přiznejte si, že jste loni měli
kratší prázdniny nebo
dovolenou, než jste si zasloužili.
Nežinýrujte se a prodlužte si
jedno nebo druhé. Prospěje vám
to!

Vyberte své úspory a obejděte
tento měsíc pár kasin. Uvidíte,
že se potom na svět budete dívat
úplně jinak!

Pokud budete mít tento měsíc
pocit, že se vás začíná
zmocňovat deprese, bude ve
vašem případě stačit změnit
velikost vašeho spodního prádla
za větší.

Tento měsíc raději o ničem a
o nikom nerozhodujte! Pokud
přece jenom nějaké rozhodnutí
přijmete, tak vězte, že to bude
vždycky špatně!

Uplatněte svůj talent, ať se
děje, co se děje! Vaše okolí bude
sice chvíli klást odpor, ale ten
lehce zlomíte právě silou svého
talentu!

Nastává vhodné období proto,
abyste si vsadili na výsledek
nějakého sportovního zápolení.
Nejvhodnější sportovní odvětví
pro vás: kohoutí zápasy, zápasy
sumo a velbloudí dostihy.

Nebojte se tento měsíc
každému pěkně od plic říct, co
si o něm myslíte! Nakonec o nic
nejde, vyjasníte si pouze některé
mezilidské vztahy a zdravotní
pojištění si určitě taky platíte.

Vyhýbejte se pokrmům z hub!
Můžete bez nebezpečí
konzumovat pouze houbové
moučníky.

Budete ve formě! Vše vám
půjde lehce! Pouze bacha na
lehké holky a kýlu.
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pro volný čas
Tato rubrika je připravována ve

spolupráci s časopisem PROGRAM

3. a 4.3. DIVADLO A.DVOŘÁKA:
Divadlo J. Cimrmana
Švestka-17.00 a 20.00

5.3. Rock club T.N.T.:
Led Zeppelin Revival Band
– koncert- 18.00

6.3. DK Nové huti:
Společenský ples VŠB-SUS
Ostrava-20.00

7.3. Klub Parník:
U2 ZOO TV Live from Sydney –
velkoplošná videoprojekce 20.00

10.3. Klub Atlantik:
Brainstorm – koncert-19.00

13.3. DK Martinov:
Rock´n´roll band Marcela
Woodmana in Havai
-rock´n´rollový ples-19.00

14.3. Areál VŠB-Nová menza:
IV.Josefovský country bál-19.00

21.3. Hala Tatran:
fotbal TV NOVA-13.00

22.3. Hala Tatran:
Kick Box-12.00

23.3. DK Nové huti:
R. Křesťan a Druhá tráva-18.00

25.3. Klub Parník:
Mňága a žďorp – koncert-20.00

DO NAHA!

Když ztratili místo, začali se živit
striptýzem. Šest ocelářských dělníků
odložilo rozpaky a kalhoty a připravilo
nevídanou sexy show. Komedie o tom,
jak i s holým zadkem zůstat živitelem
rodiny.

Máte dojem, že téma nezaměstnanosti
nemůže být pojato vtipně a svižně? Že
příběh o chlapech, kteří si hodlají
synchronizovaně stáhnout spodní prádlo
před narvaným sálem, nemůže být
pojednán vkusně? Nebojte, může!

Titul tohoto britského snímku není
projevem diktátorsky zavilého nudisty,
nýbrž jen prostým vyjádřením základní
zápletky filmu.

Parta nezaměstnaných lidiček celé dny
bloumá ocelovým srdcem severu Anglie
Shefieldem a dumá, jak přijít k penězům.
V nouzi nejvyšší se dohodnou na tom,
že vykonají velkolepý pánský striptýz a
režisér snímku Peter Cattaneo začne
rozehrávat řadu nápaditých vtipných
situací, okořeněných typicky anglickým
suchým humorem.

Do naha! je tak vynikající ukázkou
toho, jak z bulvárního (nebo snad z toho
nejbulvárnějšího) tématu udělat
záležitost navýsost jemnou a zábavnou
i pro puritána nebo intelektuála. Najdete
tu brilantně vystavěné dialogy („To přece
nevadí, že neumíš plavat, když se chceš

utopit, v tom je ten vtip...“) i situace
(kupříkladu Dave, který si omotá břicho
fólií kvůli hubnutí a zároveň se musí
mohutně uklidňovat čokoládou).

O tom, že se jedná o kvalitní bijáček,
svědčí mimo jiné i to, že v britských
kinech dokázal doslova převálcovat i
celosvětově proslulou excentrickou
syntézu piraňy a králíčka Azurita
jménem Bean.

Z hereckého obsazení vás určitě
v jedné z hlavních rolí zaujme Robert
Carlyle, představitel feťáka Begbieho z
Trainspottingu, který zde „vystřihl“ svou
další skvělou postavičku.

Hořká komedie, bláznivá komedie,
romantická komedie, smutná komedie.
Do naha! má tak trochu od všeho (no,
snad jen té romantiky není v chátrajících
prostorách vyřazené tovární haly příliš
mnoho). Ale nejpřesnější označení
jejího žánru, bude rozhodně „britská
komedie“, film, který vás pobaví i
dojme.

A tak, trpíte-li blbou náladou (tou
ostatně trpí každý), depresí,
nihilismem či jiným nešvarem,
nenechejte si toto filmové
antidepresivum uniknout. V případě,
že jevíte příznaky všech výše
uvedených civilizačních chorob,
doporučuji shlédnout alespoň dvakrát.

 OLIN

zakoupilo opět několik zahraničních
věcí.

Chybný podnikatelský záměr a špatný
průzkum trhu. Tak by se dal opsat
prosincový neúspěch ostravského
Lesexportu, který k našim severním
sousedům dodal na předvánoční trh
několik set borovic a smrčků. Poláci by
však raději jedli.

Sever proti jihu
(televizní scénář 2. dílu)

Vypravěč: Anna, mladá učitelka
mateřské školy, pochází z města
uhelného Severu – Mostu. Karel je zase
inženýrem jaderné elektrárny
v Temelíně. K jejich osudovému setkání
dochází v Praze, kde se ekologická
aktivistka Anna účastní demonstrace
hnutí Děravá plíce před předsednictvem
vlády, ze kterého inženýr Karel právě
vychází. Demonstranti obstoupí jeho
služební vůz a před osudem, který mu
připravila skupinka radikálů v čele
s Milanem, který chtěl jeho tatře
propíchat pneumatiky, ho zachránila
udatná Anna. Inženýr Karel ji za odměnu

pozve na večeři do svého hotelu. Do
jejich počínajícího vztahu však
neúprosně vstupuje Karlův brzký odjezd
na pracovní stáž do Černobylu a Annino
těžké astma. Přesto ji Karel pozve do
svého pokoje 2576 na kávu.

Hotelový pokoj, pohovka, lampa
Anna: Víš, Karle, ty jsi v jádru dobrý

člověk.
Karel: (líbá Annu)
Anna: (dostává záchvat kašle)
Karel: (odstoupí, ale pak se ji znovu

pokusí políbit)
Anna: (se znovu rozkašle) Ale v zájmu

našich případných dětí musíš tu cestu do
Černobylu odložit a jít k nám, do
severouhelné pánve, sázet stromky.

Karel: (líbá Annu, ta již nekašle) Pro
naši budoucí generaci to rád udělám.

Anna: Ach, Karle! (vrhne se mu do
náruče) Zhasni!

Karel: (zhasne lampu)
Anna: Zhasni, zhasni!
Karel: (svítí)
KONEC 2. DÍLU

OLIN

NECHEJTE SI PORADIT!!!

Trpíte poruchou výslovnosti hlásky O?
Nebojte se, mám logopedický výcvik!
1. Jíme neustále liberecké telecí párky.
2. Jíme neustále banány.
3. Kouříme neustále doutníky Havana.
4. Kouříme neustále.
5. Strkáme si neustále do úst salátovou

okurku.
6. Neustále opakujeme tuto mantru:

HO HO HO,
TOLOMONOSOVOHOVNOSKOROOSCHLO!

PROTOTOOKOLO POKROP!

NĚKOLIKA VĚTAMI:

Ministerstvo zahraničních věcí
oznamuje, že pro svůj diplomatický sbor

PŘEVÁŽNĚ VÁŽNĚ NEVÁŽNĚ
Cintát měsíce: Jez do polosyta, pij do

polopita, spi do poledne.
(prof. J. Kolafa)

NAŠE RECENZE
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